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    محمدصادق عابديني
در آخري�ن قس�مت از فص�ل چه�ارم برنام�ه خندوان�ه، 
رامب�د ج�وان ب�ا دع�وت از بازيگ�ر نق�ش اصل�ي فيلم 
»نگار«، رپورت�اژ كاملي ب�راي اين فيلم رف�ت؛ فيلمي كه 
تهيه كنندگ�ي و كارگردان�ي اش را رامب�د ج�وان انج�ام 
داده و همس�رش ن�گار جواهري�ان بازيگ�ر آن اس�ت. 
آخرين قس��مت از برنامه »خندوانه« پیش از آغ��از ماه محرم از 
شبكه نسیم سیما پخش شد؛ برنامه اي كه مهمان ويژه آن نگار 
جواهريان، همس��ر مجري برنامه بود. جواهريان علاوه بر اينكه 
همسر رامبد جوان است در اتاق فكر برنامه نیز حضور داشت و در 
طول برگزاري قسمت آخر نیز بارها از سوي رامبد به اين موضوع 
اشاره شد، اما مهم تر از اينكه جواهريان به واسطه همسري مجري 
برنامه به اين برنامه دعوت ش��ده و در طول برنامه بارها از روابط 
شخصي اين دو هنرمند صحبت شود، اس��تفاده رامبد جوان از 
برنامه آخر خندوانه براي تبلیغ فیلمش چشمگیر بود. جواهريان 
در آخرين فیلم جوان به نام »نگار« ايفاي نقش كرده است؛ فیلمي 
كه نامگذاري اش بر اساس نام كوچك جواهريان بوده و از قضا اين 
بازيگر نقش اصلي فیلم است. در گفت وگوي رامبد با همسرش 
در خندوانه چندين بار به »نگار« و اينكه فیلمي متفاوت اس��ت، 
اشاره شد؛ فیلمي كه روزهاي اول اكرانش را در سینما ها پشت سر 
مي گذارد و از تبلیغات تلويزيوني نیز برخوردار است. با اين وجود 
كارگردان و تهیه كننده فیلم در چند قسمت اخیر خندوانه بار ها 
از آنتن تلويزيون براي مصرف ش��خصي تبلیغ فیلمش استفاده 
كرده است. زماني يكي از مديران ارشد سیما در اعتراض به استفاده 

شخصي برخي از مجريان تلويزيوني از موقعیت شان، بیان مسائل 
ش��خصي و غیرمرتبط با برنامه ها و حتي متضاد با سیاست هاي 
رسانه ملي، اين كار را ناشي از محبوبیت آنها عنوان كرده و به طور 
تلويحي پذيرفته بود كه نمي توانند جلوي آنها را بگیرند. يعني اگر 
شخصي غیر از رامبد جوان كه مي تواند با برنامه اش براي تلويزيون 
اسپانس��ر و پول بیاورد، براي فیلمش رپورتاژ مي رفت، براي هر 
ثانیه تبلیغ غیر مستقیم و مستقیم »نگار« فاكتور مي كشیدند و تا 
ريال آخرش را مطالبه مي كردند. حتي اگر قبول كنیم كه دعوت 
از همسر مجري برنامه نه به خاطر ارتباط خانوادگي و فقط براي 
اين باشد كه نگار جواهريان از بازيگران موفق سینما بوده است، 
اما مديران سیما در مقابل شخصي سازي گفت و گو ها و اصرار بر 

تبلیغ فیلم »نگار« چه توجیهي خواهند آورد؟ 
قرار است فصل پنجم »خندوانه« نیز ساخته شود، آيا آن فصل 
هم مي تواند محل خوبي براي تبلیغات شخصي س��ازي شده 

رامبد جوان باشد؟

استفاده شخصي از آنتن ملي ممنوع نيست!

قسمت آخر خندوانه با حضور نگار و براي نگار

 مروري بركودكي و نوجواني
امام حسين)ع(»بخش اول«

روندشناسي عاشورا
   محمد صادق دهنادي

عاش��ورا به عنوان مهم ترين حماس��ه تاريخ اس��لام، تاكنون 
تحلیل هاي متفاوتي داشته است و افراد مسلمان و غیرمسلمان 

از نگاه هاي مختلف به آن پرداخته اند. 
با اين حال يكي از وجوه اعجاز عاش��ورا اين اس��ت كه بررسي 
تاريخي، كلامي، حقوقي و ديني و فقهي آن، هیچ يك از قداست 
و تحسین برانگیز بودن آن نكاسته است و از جنبه راز آسماني 
آن كه باعث ش��ده واقعه كربلا در وراي قیام ه��ا و نهضت هاي 
عدالت طلب جهان، در تاريخ بماند و گذر زم��ان آن را در غبار 

فراموشي غرق ننمايد، پرده گشايي نشده است. 
اين همه البته در ساحت معرفت الهي بي غرض نیست. خداوند 
عاشورا و محتواي نهضت بزرگ سیدالش��هدا سلام الله علیه را 
براي آگاهي و الگوبرداري انسان ها حفظ كرده است. چه اينكه 
بدون اين نگره، از همان شب عاشورا – پیش از واقعه – چه بسیار 
دشمناني كه بر مظلومیت اباعبدالله گريستند، اما جز ايستادن 

و نگريستن هیچ كار ديگري نكردند. 
بنابراين حسین)ع( در اعتقادات اس��لامي، آن كتاب عظیمي 
است كه بايد بارها خوانده شود و بالاتر از اسباب و علل ملكوتي 
كه حتي پیش از تولد ظاهري، او را »شهید« بزرگ تاريخ معرفي 
كرده بود؛ درب��اره عبرت هاي زندگي نیك بینديش��د و به قول 
استاد شهید مرتضي مطهري از طريق گريه به هماهنگي روح و 

البته راه با او دست يابد. 
يكي از مهم ترين دلايل براي اين نگاه به حماس��ه كربلا، سند 
بسیار مهمي اس��ت كه از زبان امام محمد باقر)ع( به دست ما 
رسیده اس��ت و تاكنون میلیاردها بار توسط شیعیان در قالب 

مناجات و تضرع و مرثیه قرائت شده است. 
اوج زي��ارت پر فیض عاش��ورا كه گويي به زب��ان امروزي فهم 
 نقش عاشورا در زندگي تشیع است، اين جمله ارجمند است:
» اللهم اجعل محیاي محیا محمد و آل محمد و مماتي ممات 

محمد و آل محمد«.
اينجا، امام به شیعیان تعلیم كردند كه از خدا بخواهند، زندگي 
آنها را مانن��د زندگي خاندان پیامبر قرار دهد ) تا( مرگ ش��ان 
نیز مانند مرگ با ش��كوه اين خانواده رقم بخورد. پس حقیقت 
هماهنگي درود بر حس��ین و برائت از آنهايي كه او را كشتند و 
فرزندانش را به اسارت گرفتند و حرمتش را از بین بردند، نزديك 
شدن محب به سبك زندگي آن بزرگواران است. عبارتي كه در 
مناجات اديبانه دكتر علي ش��ريعتي اين گونه تجلي يافته كه 
»خدايا تو چگونه زيستن را به من بیاموز، چگونه مردن را خود 

خواهم آموخت.«
بر همین اس��اس مي توان فهمید، اله��ي و غیبي بودن نهضت 
عاشورا در انگاره شیعي به هیچ وجه به معناي خروج نهضت از 
دايره اسباب وعلل مادي و كاملًا مشهود نبوده و نیست، چنانكه 
در امر ظهور به عنوان س��ومین تئوري مهم تشیع، الهي بودن 
ظهور حضرت حجت)عج( به هیچ وج��ه نافي ضرورت تحقق 

اسباب و علل عادي و اجتماعي آن نیست. 
با اين مقدمه مي توان به وضوح دريافت كه مس��ئله عاش��ورا، 
موضوع فهم يك اتفاق يا حداكثر يك سلسله رويداد از تاريخ 
27 رجب سال 60) زمان هجرت سیدالشهدا از مدينه به مكه( 
و متعاقب آن رويداد بزرگ طف نیست. وقتي پیامبران سال ها 
قبل از تولد حسین)ع( بر عاشورا مي گريند و پیامبر از پیش از 
بارداري حضرت صديقه)س( به اباعبدالله و در زمان حمل آن 
نور و وقت تولد، از عاشورا س��خن مي گويند و به زبان ديگري 
مردم را به رويدادي كه اتفاق خواهد افتاد توجه مي دهند، اين 
نشان مي دهد كه اراده خدا بر اين است كه حسین)ع( نه فقط 
در روز عاشورا، بلكه از آغاز حیات توسط ديدگان حقیقت بین 

فطرت بشري ديده شود. 
اساس��اً يكي از تفاوت هاي بارز مسئله ش��هید طف با قیام هاي 
مشابهي كه ابوالفرج اصفهاني آن را قیام هاي طالبیین مي نامد، 
همین نگاه فرآيندي اسلام و پیامبر عزيز آن به مسئله عاشورا 
است. در اين نگره عاشورا يك اتفاق نیست، بلكه برخورد دو روند 
است؛ روندي كه يك سوي آن از كشتن هابیل شروع مي شود 
و ادامه مي يابد و يك سوي ديگر آن در خط نبوت و امامت سیر 
مي كند تا تمام قد در كرانه رود فرات روبه روي هم مي ايس��تد. 
بنابر اين نمي توان انتظار داشت بدون شناخت آنچه حسین)ع( 
را از آغاز حیات بدين سو كشانده و در مقابل آنچه سرنوشت او 

رقم زده، معرفتي پیدا كرد. 
در میان پژوهش ها و آنچه در محاف��ل مذهبي از وجود نازنین 
سید و سالار شهیدان تبیین مي شود، بخش كودكي و نوجواني 
كه قطعاً مهم ترين س��نگ بناي شكل گیري شخصیت هر فرد 
اس��ت، كمتر مورد توجه بوده اس��ت. يكي از مشكلات بزرگ 
پژوهش و تحقیق در اين حوزه، فش��ار زايدالوصف حكومت ها 
از وفات پیامبر تا حكومت امیرمؤمنان و از صلح امام حس��ن تا 
عاشورا نسبت به خاندان پیامبر اس��ت. با اين حال براي درك 
نهضت كربلا، هیچ چاره اي جز مرور دقیق و مدلسازي اين روند 

در حد مقدورات نیست.

    دریچه

 نظر رهبر انقلاب 
درباره تابلوي »عصر عاشورا«

مراسم نكوداشت استاد فرشچيان 
اس�تاد نگارگري با حضور مقامات 
فرهنگي كشور برگزار شد. در اين 
مراسم مرادخاني از نظر خاص رهبر 
انقلاب درباره تابلوي »عصر عاشورا« 
ممنوعي�ت  از  و مس�جدجامعي 
كت�اب او در عربس�تان گفتن�د. 
آيی��ن نكوداش��ت اس��تاد محم��ود 
فرش��چیان ب��ه هم��راه رونماي��ي از 
ششمین كتاب ايش��ان و چهار كتاب 
ديگر از اساتید خط، شامگاه پنج شنبه 

30 شهريور با حضور وزير ارش��اد و بزرگان عرصه هنر در 
تالار وحدت برگزار شد. اين مراسم از سوي انتشارات خانه 
فرهنگ و هنر گويا و مشاركت انجمن هنرهاي تجسمي و 

بنیاد رودكي برگزار مي شود. 
در ابتدا علي مرادخاني، معاون هنري وزير ارشاد به عنوان 
سخنران اول گفت: اين گونه برنامه ها بايد در حیات هنرمند 
برگزار ش��ود، غربي ها و ش��رقي ها از نداشته هاشان زياد 
مي سازند، ولي ما از ذي قیمتانمان و ستارگان هنر ايراني به 

طور شايسته و بايسته تقدير و تجلیل نمي كنیم. 
وي اف��زود: در ديداري كه در حضور مق��ام معظم رهبري 
بوديم در مورد تابلوي معروف استاد فرشچیان به نام »عصر 
عاشورا « بحث شد و ايشان فرمودند: هر زمان كه اين تابلو 
را مي بینم، منقلب مي شوم و با تماشاي آن هر بار ناگفته اي 
جديد مي يابم. محمود كابلي يكي از اساتید خوشنويسي 
درباره كارنامه درخش��ان و بي بديل استاد فرشچیان، اين 
هنرمند ملي گفت: بی��ش از نیم قرن تلاش پ��ر رمز و راز 
ايش��ان هر بنده اي را مجذوب خود مي كند، ايشان از هر 
وجه وجودشان سرشار از خلاقیت است. وي در ادامه گفت: 
ايشان رسول مهرباني و رسول عشق و هنر است و رسالتش 

صلح. بدون شك هنر، صلحِ همه جنگ هاست. 
احمد مسجد جامعي، عضو شوراي شهر تهران و وزير سابق 
فرهنگ و ارشاد با اشاره به اين جمله كه واژه استاد چیزي بر 
نام فرشچیان اضافه نمي كند، گفت: ايشان متواضع، مؤدب 
و دريادل هس��تند، كم س��خن مي گويند و 30 سال است 
كه در ايران زندگي نمي كنن��د. او نزديك مركز هنر نوين 
جهان كه مهم ترين خريدهاي هنري جهان در آنجا اتفاق 
مي افتد، زندگي مي كند، ولي به نحوي سخن مي گويند كه 
گويي در منطقه سبزه میدان اصفهان هستند. من ايشان را 
آقاي فرشچیان خطاب مي كنم و نه استاد فرشچیان چون 

كلمه استاد چیزي به ايشان اضافه نمي كند. ما هیچ وقت 
نمي گويیم استاد حافظ يا استاد س��عدي پس من هم به 

ايشان نمي گويم استاد. 
وي افزود: يكبار از ايشان پرسیدم طبق روايت ها حضرت 
عباس)ع( از زين به زمین افتادند، شما چرا در اثرتان اين را 
نشان نداديد و گفتند من هر چه فكر كردم، دلم نیامد چنین 
كنم؛ ايشان اينچنین فرهنگ ما را بازنمايي مي كنند، اين 
تشابه دوري در عین نزديكي به اين معني است كه ايشان 
مدافع هويت ايراني است، فرشچیان فقط براي نخبگان هنر 

نیست، فرشچیان براي همه مردم ايران است. 
س��ید عباس صالحي، وزير فرهنگ و ارش��اد اس��لامي با 
اشاره به شخصیت ايشان كه نماد ايران است، گفت: استاد 
فرشچیان نماينده هنر تركیب سازي اس��ت و آثارشان از 
وحدت به كثرت و از كثرت به وحدت تجمع پیدا مي كند. 
هنر ايش��ان مرز بین خواص و ع��وام را درنورديده و مردم 

همچون خواص مجذوب آثارشان مي شوند. 
مردم عوام با آنچه ديدند، ارتباط گرفتند و فرش��چیان را 

دروني كردند. 
در ادامه استاد محمود فرشچیان به جايگاه دعوت شد و بعد 
از قرائت چند بیت ش��عر گفت: از تمامي اهالي هنر تشكر 
مي كنم، بالاخص برادران میرباقري كه با چاپ كتابم كمك 

به جهاني شدن صنعت چاپ ايران داشتند. 
فرشچیان در ادامه از خاطره اي س��اده ولي تأثیرگذار در 
نیويورك در ديدار با دوست و هنرمند خارجي اش گفت: 
وقتي كتابم را ديد، باورش نمي ش��د صنعت چاپ ايران 
آنقدر پیش��رفته و عالي باشد، از انتش��ارات گويا تشكر و 
قدر داني مي كنم. در پايان از كتاب ششم استاد فرشچیان 
و چهار كتاب ديگر از اساتید خط و خوشنويسي تقدير و 

رونمايي شد.

     جواد محرمي 
 »مريم دوس�تي« كارگ�ردان فيل�م دفاع 
مقدس�ي »درياچ�ه ماه�ي« از اجح�اف و 
تبعيض در اكران فيلمش گلايه دارد و معتقد 
اس�ت فيلمش اگ�ر در ش�رايط عادلانه اي 
از اك�ران برخوردار مي ش�د، مي توانس�ت 
مخاطب بيشتري را جذب كند. گفت و گوي 
»جوان« با اين فيلمساز پيش روي شماست. 
از وضعي�ت اك�ران چق�در رضايت 

داريد؟
بايد بگويم كه از شرايط اكران نارضايتي كامل 
دارم، فیلم درياچه ماهي با دو سانس اكرانش 
را آغاز كرد و اين ش��كل از اكران از همان ابتدا 

نفس فیلم را مي گیرد. 
چند س��انس تقريباً مرده را ب��ه فیلم درياچه 
ماهي اختص��اص داده اند، آن ه��م همزمان با  
س��انس هايي كه فیلم هاي كمدي بفروش در 
حال نمايش هس��تند و اي��ن وضعیت به طور 

كامل به ضرر فیلم است.  
س��انس 10 صبح و س��اعت 13 جزو بدترين  
س��انس هاي اك��ران هس��تند و اي��ن ج��ور 
برنامه ريزي به فیلم هايي كه صرفاً براي گیشه 
ساخته نمي ش��وند، لطمه مي زند. ما فقط يك  
سانس سینما آزادي را داريم كه خوب است. 
البته  س��انس عصر هم داريم، ولي همزماني 
با فیلم هاي كمدي اجازه نمي دهد تماش��اگر 
انتخاب ديگري داشته باشد. اين شرايط واقعاً 
ناجوانمردانه اس��ت، برخي فیلم ها روزي 20 
تا 40  س��انس دارند و درياچه ماهي اصلًا در 

رقابتي برابر با آنها قرار ندارد. 
اگر معیار خوب بودن آثار س��ینمايي كمدي و 
فح��ش دادن كاراكتر ها به همديگر اس��ت كه 
اصلًا حرفي باقي نمي ماند، به نظرم آنقدر سطح 
ذائقه سینماگران را پايین آورده ايم كه اساساً 
مردم براي تماشاي ش��وخي و خنده به سینما 
مي روند، چون ديگر فكر نمي كنند كه ممكن 
است فیلم هاي جدي و سینماي داراي انديشه 

هم حرفي براي گفتن داشته باشد. 
وقتي مردم را عادت مي دهیم به اينكه فیلم هاي 
سطحي ببینند، ديگر نبايد انتظار داشته باشیم 
دنبال مفاهیم جدي در سینما باشند. البته از 
ماست كه بر ماس��ت، خود فیلمسازان سطح 

ذائقه مخاطب را پايین آورده اند. 
من قصد عقب نشیني ندارم و تا آخرين لحظه 

سعي مي كنم از فیلمم در اكران حمايت كنم. 
ما در مقابل فیلم »نگار« آقاي جوان با تريبون 
70میلیوني كه ايش��ان در اختیار دارند، واقعاً 
چقدر مي توانیم رقاب��ت كنیم، ضمن اينكه از 

تبلیغات مؤثري هم برخوردار نیستیم. 
خودت�ان فك�ر مي كني�د چق�در 
مولفه هاي عامه پسند بودن را براي 
جذب مخاطب عام رعايت كرده ايد؟ 
من به دنبال مؤلفه هاي رايج عامه پسند بودن 

در فیلمم نبودم. 
بالاخره سينما هنر عامه پسند است 
و بايد به مردم تا ح�دي حق داد كه 
در وهله اول براي س�رگرم شدن به 
س�ينما بروند و فيلمس�از هم الزاماً 
بايد پيام و انديشه و حتي فلسفه اش 
را از كانال سرگرمي به مخاطب ارائه 

دهد. 
بله. اگر منظور ش��ما رعايت قواعد قصه گويي، 
شخصیت پردازي و اصول كارگرداني است كه 
به نظرم تا حد قابل قبولي اين مؤلفه ها در فیلم 
رعايت شده اس��ت. البته من ادعا نمي كنم كه 
فیلمي درخشان ساخته ام، ولي از بازخوردهايي 
كه تا به حال براي نمونه از سوي افرادي چون 
آقاي مس��جد جامع��ي، حق ش��ناس و حتي 
برخي نمايندگان مجلس و مديران سینمايي 
داشتم، به نظرم فیلم توانسته رضايت مخاطب 

را برآورده كند. 
چقدر خلق قهرمان برايتان اهميت 

داشت؟ 
زياد به قهرمان پروري در سینماي دفاع مقدس 

اعتقاد ندارم.
مگر مي شود قهرمان را از ژانر دفاع 
مقدس حذف ك�رد؟ مخاطب بايد با 

چه چيزي ارتباط برقرار كند؟ 
درياچه ماهي بیشتر فیلمي قصه محور است و 

بار اصلي روي داستان قرار دارد. 
يعني قصد نداشتيد شخصيت رضا 
روشن قهرمان فيلم باشد و مخاطب 

را درگير كند؟ 
نه. چنین قصدي نداشتم. شخصیت رضا بیش 
از اينكه قهرمان باش��د، آگاهي دهنده است و 
قصه را پیش مي برد، به نظ��رم اگر قهرمان در 
فیلم پررنگ ب��ود، بايد اتفاق��ات ديگري رقم 

مي خورد و فیلم قدري مردانه مي شد. 

قهرمان الزاماً نبايد مرد باش�د، مثلًا 
قهرم�ان فيل�م ش�يار 143 يك زن 

است. 
من خیل��ي به اين قائل نیس��تم ك��ه آنجا هم 
قهرمان زن است، داستان فیلم درياچه ماهي 
دو شخصیت محوري دارد، رضا و فروغ در كنار 

هم قصه را پیش مي برند. 
فك�ر نمي كني�د پ�ر و ب�ال دادن 
به داس�تانك ها قدري به انس�جام 
وارد  لطم�ه  فيل�م  داس�تاني 

كرده است؟
ما دو تا داستان بیشتر نداريم و به نظرم به شكل 
كاملي هم به س��رانجام مي رس��ند. در واقع ما 

داستانك اضافي نداريم. 
در فيل�م درياچه ماه�ي از امروز به 
زمان جنگ پل زده اي�د، زمان حال 
و گذش�ته چقدر دست ش�ما را در 
پرداختن به موض�وع دفاع مقدس 

باز گذاشت؟
من س��عي كردم معضلاتي ك��ه خانواده هاي 
شهداي گمنام در جامعه امروز با آن دست به 
گريبان هستند، در فیلم درياچه ماهي در قالب 
يك ملودرام نش��ان بدهم. جنگ بالاخره آثار 

اجتماعي زيادي دارد. 
دوست داشتم انگشت روي تنهايي بازماندگان 
جنگ بگ��ذارم و ب��راي اين منظور كوش��یدم 
به زندگي چن��د خانواده بپ��ردازم. البته فیلم 
داستاني زنانه دارد. به نظرم سنگیني و بار اصلي 
درام روي تم عاشقانه داستان است، البته ما در 

فیلم معدود صحنه هاي اكشن هم داريم. 
فكر مي كنيد در مقايسه با آثار فاخر 
سينماي دفاع مقدس چقدر درياچه 

ماهي حرف براي گفتن دارد؟ 
من سعي كردم نگاهي تازه به سینماي جنگ 
داش��ته باش��م و براي زدن حرفم ه��م تقريباً 
مستقل عمل كردم و از ارگان ها كمك نگرفتم 

و فقط فارابي به ما كمك مالي كرد. 
از س�اخت فيل�م دف�اع مقدس�ي 
پشيمانيد يا باز هم در اين ژانر فيلم 

خواهيد ساخت؟
اصلًا پشیمان نیستم و قرار است فیلم دومم هم 

دفاع مقدسي باشد. 
در جش�نواره فيل�م فج�ر ه�م به 
راه نيافت�ن درياچه ماه�ي به بخش 

سوداي سيمرغ اعتراض داشتيد.
بله. چ��ون مي دي��دم كه آث��اري ب��ه مراتب 
اهمیت ت��ر و پايین تر از درياچ��ه ماهي به  كم 
بخش مسابقه راه پیدا كرده اند، عملكرد هیئت 
انتخاب فیلم ها به نظ��رم قابل انتقاد بود، چون 
درياچه ماهي مي توانس��ت ب��ا فیلم هاي ديگر 
رقابت كند. از همان ابتدا به نظرم نش��انه رفته 
بودند تا فیلم ديده نش��ود. فیلم درياچه ماهي 
يك فیلم فرهنگي است و بايد به آن به عنوان 
كالايي فرهنگي نگاه ش��ود و لازمه اين مسئله 
حمايت است. به خصوص اينكه فیلمساز اثر يك 
زن است و بايد از زنان فیلمساز حمايت بیشتري 
صورت بگیرد. همینطور فیلمس��ازان اول كه 
نشان داده اند مي توانند حرف هاي زيادي براي 

گفتن داشته باشند.

گفت و گوي »جوان« با كارگردان فيلم دفاع مقدسي »درياچه ماهي«

دوست ندارند فيلم هاي دفاع مقدسي 
ديده شود

حكمت 126
از بخیل تعجب مى كنم كه به استقبال 
فقرى مى رود كه از آن گريخته و غنايى 
را از دست مى دهد كه طالب آن است. 
در دنیا همچون فقیران زندگى مى كند، 
ولى در آخرت بايد همچون اغنیا حساب 
پس دهد و تعجب مى كنم از متكبرى 
كه ديروز نطفه اى بى ارزش بوده و فردا 

مردار گنديده اى است. 

   محمدصادق عابديني
در دومي�ن ش�ب از اج�راي س�وگواره نمايش�ي »ركع�ت 
ب�ه ركع�ت عاش�قي« امش�ب مجل�س ش�هادت ح�ر در 
بني�اد فرهنگ�ي رواي�ت برپ�ا مي ش�ود؛ مجلس�ي ك�ه 
ب�ا تلفي�ق مي�ان پرده خوان�ي و تعزي�ه اج�را مي ش�ود. 
»ركعت به ركعت عاش��قي« عنوان ويژه برنامه نمايشي است كه 
به همت بنیاد فرهنگي روايت، در ده��ه اول محرم برگزار خواهد 
شد. امیر نصیر بیگي، مدير گروه هنرهاي نمايشي بنیاد فرهنگي 
روايت فتح مي گويد: سوگواره نمايشي »ركعت به ركعت عاشقي« 
با هدف انتقال ارزش ها و مفاهیم ديني و مذهبي در قالب اثر هنري 
با شیوه اي بديع و به صورت تلفیقي، دهه نخست محرم سال جاري 
پذيراي عموم مخاطبان و علاقه مندان خواهد بود. در اولین شب از 
اجراي اين سوگواره، مجلس شهادت حضرت مسلم بن عقیل بر پا 
شد. سیاوش طهمورث، هنرمند پیشكسوت سینما و تئاتر، طراحي 
و كارگرداني »ركعت به ركعت عاشقي« را بر عهده دارد. طهمورث با 

تلفیق میان »پرده خواني« و »تعزيه« برداشت نويني از اين دو هنر 
ريشه دار آيیني را به وجود آورده است. »ركعت به ركعت عاشقي« 
مانند پرده خواني هاي سنتي عاشورايي آغاز مي شود، اما به جاي پرده 
و نقالي روي پرده، هنرمندان حاضر به ايفاي نقش خواهند پرداخت 
و كار مانند »تعزيه« ادامه پیدا خواهد كرد. هنرمنداني مانند مرشد 
محمد احدي، محسر میرزاعلي و استاد داوود فتحعلي بیگي نیز در 
اجراي اين سوگواره ايفاي نقش خواهند داشت. بر اساس برنامه اعلام 
شده، علاوه بر شب اول كه به حضرت مسلم اختصاص داشت، برنامه 
ديگر اجراهاي سوگواره » ركعت به ركعت عاشقي« به اين شرح است: 
شب دوم »شهادت حربن يزيد رياحي«، شب سوم » شهادت عابس و 
شوذب«، شب چهارم »شهادت وهب نصراني«، شب پنجم »شهادت 
غلام ترك«، ش��ب ششم »ش��هادت حضرت علي اكبر)ع(«، شب 
هفتم » شهادت حضرت قاسم)ع(«، شب تعزيه »شهادت حضرت 
عباس)ع(«، شب نهم » ش��هادت امام حسین)ع(« و شب دهم كه 
مجلس تعزيه »بازار شام« اجرا خواهد شد. برگزار كنندگان مجلس 
»ركعت به ركعت عاشقي« كه در فضاي باز مجموعه بنیاد فرهنگي 
روايت برپا شده، چند روزي است كه مشغول برپايي محل برگزاري 
اين سوگواره هستند و تلاش شده اس��ت تا فضاي سنتي و آيیني 
برگزاري تعزيه در اين محل برپا شود. سوگواره نمايشي »ركعت به 
ركعت عاشقي« هر شب میزبان 500 نفر خواهد بود. علاقه مندان 
براي حضور در اين مجلس عزاي حسیني مي توانند به بنیاد فرهنگي 
روايت واقع در میدان فردوسي ابتداي خیابان شهید سپهبد قرني 
مراجعه كنند. ساعت شروع مراسم 20:30 خواهد بود و مدت اجراي 

برنامه قريب به90 دقیقه است.

امشب مجلس حضرت »حر« در بنياد فرهنگي روايت برپا مي شود

 كمپين سوره مهر تلفيق تعزيه و پرده خواني در »ركعت به ركعت عاشقي «
به مناسبت هفته دفاع مقدس 

همزم�ان ب�ا س�الروز آغ�از جن�گ تحميل�ي و در ط�ول هفت�ه دف�اع مق�دس 
ق�رار اس�ت هش�ت رواي�ت از هش�ت س�ال دف�اع مق�دس بازگوي�ي ش�ود ك�ه 
در بي�ن دوس�تداران ادبي�ات دفاع مق�دس به كمپين هش�ت معروف شده اس�ت. 
كمتر از دو سال از انقلاب اسلامي نگذشته بود كه رژيم بعثي عراق آتش جنگ علیه ايران را 
به راه انداخت. مردم كه هنوز مزه شیرين انقلاب در دهانشان تازه بود، دست به كار شدند 
تا متجاوز عراقي را از خانه خود بیرون كنند و دفاعي مقدس را رقم بزنند. حالا 29 سال از 
امضاي قطعنامه و پايان جنگ مي گذرد، اما لحظه هاي تلخ و شیرين اين دفاع جانانه از قلب 
و ذهن اين ملت هرگز پاك نخواهد شد. امسال در سالروز آغاز جنگ تحمیلي و همزمان با 
هفته دفاع مقدس قرار است هشت روايت از هشت سال دفاع مقدس بازگو شود تا يادمان 

نرود اين خاك چگونه آزاد شد و آزاد ماند. 
در همین راستا، انتشارات سوره مهر به مناسبت هفته دفاع مقدس كمپین هشت را براي 
مخاطبان خود تدارك ديده است. در اين كمپین، هشت روايت واقعي از هشت راوي و در 
قالب هشت كتاب، همراه با تخفیفات ويژه به مخاطبان علاقه مند عرضه خواهد شد. سوره 
مهر كه پیش از اين هم داستانِ جنگ ايران را در صدها عنوان از كتاب هايش منتشر كرده 
بود، اين بار قصد دارد تا دفاع مردم را از نگاه هشت عنصر كلیدي روايت كند؛ دفاع مقدس 
از نگاه زنان، نیروهاي مردمي، سپاه، ارتش، نیروهاي اطلاعات عملیات، كودكان، نوجوانان 

و اسرا كه بدون شك جذاب و خواندني خواهند بود. 
به همین منظور كتاب هاي »روزهاي بي آينه«، »كوچه نقاش ها«، »وقتي مهتاب گم شد«، 
»مهمان صخره ها«، »پنهان زير باران«، »رفاقت به سبك تانك«، »بچه هاي كوهستان« 
و »پايي كه ج��ا ماند« با تخفیف 30 درصدي در كتابفروش��ي هاي س��وره مهر و تخفیف 

20 درصدي در ساير كتابفروشي هاي منتخب عرضه خواهد شد.

    ادبيات


